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فرصت نشد بساط دلالان بلیت را 
جمع کنم

وزیر راه و شهرســازی اظهار داشت: در این دولت 
فرصت نشد که بســاط واسطه گران بلیت را جمع 
کنیم ولی امیدواریم دولت  بعد بتواند این بســاط 

را جمع کند.
به گزارش همدلی، مهرداد بذرپاش درباره آمادگی 
حمل و نقل عمومی برای ســفرهای اربعین اظهار 
داشت: قیمت بلیت مصوب و اعلام شده و سازمان 
هواپیمایــی باید نظــارت کامل بــر عرضه بلیت 
داشــته باشد. هیچ بخشــی بدون نظارت سازمان 
هواپیمایی عرضه نخواهد داشــت و هر شرکت و 
واسطه ای بخواهد خارج از چارچوب عرضه کند با 

آن برخورد خواهد شد.
وی بــا بیان اینکه عرضه بلیت اربعین نظم خود را 
دارد، افزود: قرار بر این اســت که بلیت اربعین به 
صورت پلکانی عرضه شود و عرضه یکباره و در یک 
روز نخواهیم داشت. برای فروش بلیت هیأتی هم 
سامانه ای در ســازمان هواپیمایی راه اندازی شده  
تــا متقاضیان از آن طریق نســبت به خرید بلیت 

هیأتی اقدام کنند.

لزوم چاره اندیشی فوری برای رفع 
فیلترینگ

همدلی _ گروه اقتصاد: وزیر پیشــین ارتباطات و 
فناوری اطلاعات گفت: هم سویی سیاستگذاردولتی 
و بخش نوآور خصوصی حلال مشــکلات است و 
برای نگاه نوآور، تهدیدات می توانند فرصت باشند.

همایــش  در  آذری جهرمــی«  محمدجــواد   «
ایران  اقتصاد  واقعیت هــای  نوآوری  اکوسیســتم 
در اتــاق بازرگانی ایران گفــت: اقتصاد دیجیتال 
هســته ای دارد که آن تلکام اســت و کشنده های 
آن باید خوب کار کند. امروز کشــنده های اقتصاد 
دیجیتال مشکل دارد و مبتلا به دو عارضه هستند؛ 
یکی عارضه ســرکوب بازار بــه دلیل فیلترینگ و 
فیلترینگ همچنین به ســرکوب دیتا در کشــور 
انجامیده اســت. میزان مصرف ترافیک بین الملل 
ما در ســال ۱۴۰۳ از ترافیک ســال ۱۴۰۰ کمتر 
شــده و اگر کمتر هم نباشد بیشــتر نشده است. 
سیاســت دولت دوازدهم در توســعه اینترنت در 
مناطق محروم ۳۰ میلیون کاربر به اینترنت کشور 
اضافــه کرد.جهرمی ادامه داد: امروز با ســرکوب 
قیمتی و ســرکوب ترافیکی در فضــای اینترنت 
روبه رو هســتیم و فعالیت اپراتورهای ما از فعالیت 
اقتصادی به فعالیت ایدئولوژیکی تبدیل شــده که 
منطق اقتصادی نــدارد. همچنین برخی معتقدند 
که فیلترینگ تنها راه حل مقابله با تهدیدات است.

وی تصریح کرد: فیلترینگ ســه سال تجربه شد 
امــا راه حل نبــود. کارزار انتخاباتی ســال ۱۴۰۳ 
ثابت کرد که همــه گروه ها فیلترینگ را ناکارآمد 
می دانند و همه نامزدهــای انتخاباتی بر ناکارآمد 
بودن فیلترینگ تاکید داشتند. حتی آقای جلیلی 
که ادامه دولت ســیزدهم بود نیــز فیلترینگ را 
ناکارآمد می دانست. این همگرایی بین نامزدها در 
کمتر موضوعی دیده می شد. فیلترینگ در دولت 
ســیزدهم تجربه سختی بود و به نظر می رسد که 
اجماعی برای حل این مشکل وجود دارد و دولت 

باید به زودی برای آن چاره اندیشی کند.
وزیر پیشــین ارتباطات اظهار کــرد: دولت باید از 
دخالت در قیمت گذاری اینترنت دســت بردارد و 
فضای قیمتی را به فضــای رقابتی تبدیل کند تا 
قیمت گذاری اصلاح شــود.آذری جهرمی در ادامه 
یادآور شد: در اقتصاد دیجیتال با چالش مهاجرت 
نیروی انسانی روبه رو هستیم و سرمایه ژنی ما دارد 
از کشور خارج می شود و ما را آسیب پذیر می کند. 
بسته های مشوق کشــورهای همسایه و ناپایداری 
شرایط کشــور به این موضوع دامن می زند با این 
حال بهبود شــرایط کشــور می تواند به مهاجرت 
معکــوس این افراد بینجامــد. همچنین بازارهای 
بالغ اســتارتاپی ایران مانند دیجی کالا، اســنپ و 
تپ سی نیز اشباع شده است. اینها مشتری جدید 
نمی توانند اضافه کنند و توان خرید مشتری فعلی 

هم کاهش یافته است.

درخواست اعتبار ۵0 همتی برای 
حمایت از بورس

مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس از ارسال 
نامه درخواســت تعریــف خط اعتبــاری یا واریز 
حداقل ۵۰ همت به وزیر امور اقتصادی و دارایی، 

برای حمایت از بازار سرمایه خبر داد.
به گزارش تســنیم، قادر معصومی خانقاه گفت: با 
توجه به بروز شرایط هیجانی در بازار سهام متأثر 
از احتمال رویدادهای منطقه ای، »عشقی« رئیس 
سازمان بورس در مکاتبه ای با وزیر امور اقتصادی 
و دارایی، به عنوان رئیس شــورای عالی بورس و 
اوراق بهادار، پیشنهادهایی را برای حمایت از بازار 
ســهام، ارســال و پیگیر اجرایی و عملیاتی شدن 
پیشــنهادهای مذکور شد.به گفته مدیر نظارت بر 
بورس های سازمان بورس و اوراق بهادار، این نامه 
و پیشــنهادهای مطرح در آن، با هدف برآورد نیاز 
بازار سرمایه به اقدامات حمایتی و تشریح کمیت 
و کیفیــت این اقدامات، در هر یک ســناریوهای 
احتمالی، همچنین تنویر ذهن مسئولان ذی ربط 
نسبت به موضوعات مبتلابه بازارسرمایه تدوین و 
ارسال شــده است.او مهم ترین درخواست سازمان 
بورس و اوراق بهــادار را واریز وجه یا تعریف خط 
اعتباری حداقل ۵۰ همتی برای بازار سرمایه اعلام 
کرد و گفت: در این نامه خواســتار همکاری همه 
مســئولان، نهادها و ســازمان های درگیر در این 

تصمیم گیری شده ایم.

بازار

درمجمععمومیفوقالعاده
صاحبانسهامتصویبشد؛

افزایش سرمایه 2۵0 درصدی شرکت 
اقتصادی نگین گردشگری ایرانیان

ســرمایه شرکت اقتصادی نگین گردشگری ایرانیان با 
برگزاری مجمع عمومی فوق العاده صاحبان ســهام از 
۳ هــزار میلیارد ریال به ۱۰ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال 
افزایش یافت.بــه گزارش روابط عمومــی گروه مالی 
گردشگری، جلسه مجمع عمومی فوق العاده صاحبان 
سهام شرکت اقتصادی نگین گردشگری ایرانیان که با 
نماد »گنگین« شناخته می شود، روز ۱۴ مرداد ۱۴۰۳ 
برگزار شد.این مجمع فوق العاده با حضور 9۰/۳2 درصد 
صاحبان سهام، مدیرعامل، اعضای هیات مدیره، مدیران 
گروه مالی گردشــگری و بانک گردشگری با موفقیت 
برگزار شد. بر اساس این گزارش، طی مصوبات مجمع 
عمومی فوق العاده، سرمایه این شرکت از ۳ هزار میلیارد 
ریال به ۱۰ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال )خالص افزایش 
مبلغ ۷ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال معادل 2۵۰ درصد( از 

محل سود انباشته افزایش پیدا کرد.
گفتنی اســت، شــرکت اقتصادی نگین گردشگری 
ایرانیــان یک هلدینــگ چند رشــته ای و تخصصی 
اقتصادی در امور مربوط به ســرمایه گذاری در سهام 
شرکت های فولادی و معدنی و سهام سایر شرکت های 

بورسی و... است.

باحضور60/68درصدصاحبانسهام:
 مجمع عمومی عادی سالیانه

 بانک گردشگری برگزار شد
 مجمع عمومی عادی ســالیانه صاحبان ســهام بانک 
گردشــگری برای ســال منتهی به 29 اسفند ۱۴۰2 
روز ۱۴ مردادماه ۱۴۰۳ در سالن اجتماعات ساختمان 
فرهنگ این بانک برگزار شد.به گزارش روابط عمومی 
بانک گردشگری، مجمع عمومی عادی سالیانه صاحبان 
ســهام بانک گردشگری که با نماد »وگردش« در بازار 
ســرمایه حضور دارد برای ارائه گــزارش فعالیت های 
هیات مدیره به سهامداران، اظهارنظر حسابرس مستقل 
و بازرس قانونی و پیشنهادهای هیات  مدیره به مجمع 
در ساعت ۱۵ روز یکشــنبه مورخ ۱۴ مرداد ۱۴۰۳ با 
حضور 6۰/68 درصد ســهامداران و نمایندگان قانونی 

آنها با تلاوت آیاتی چند از کلام الله مجید آغاز شد.
در ابتدای این جلسه محمدرضا فهمی مدیرعامل و عضو 
هیات مدیره بانک گردشــگری گزارش فعالیت هیئت 
مدیره را به سهامداران ارائه کرد.در ادامه مجمع گزارش 
حسابرس مستقل و بازرس قانونی بانضمام صورت مالی 
تلفیقی و جداگانه ســال مالی منتهی به 29 اسفندماه 
۱۴۰2 قرائت شــد.پس از آن نیز سوالات سهامداران 
از هیات رئیسه، تکالیف هیات مدیره برای سال آینده 
و پیشــنهادات هیئت رئیسه به مجمع عمومی عادی 
سالیانه مطرح شــد.در جریان مجمع امروز اعلام شد 
نسبت کفایت سرمایه بانک گردشگری در سال ۱۴۰2 
با بهبود ۱/22 درصدی همراه بوده است.همچنین در 
خصوص روزنامه های کثیرالانتشار رای گیری به عمل 
آمد و روزنامه های ایران و اطلاعات برای درج آگهی های 
شرکت انتخاب شد.همچنین نظر به اینکه مجوز ثبت 
افزایش سرمایه نزد مرجع اداره ثبت شرکت ها تا تاریخ 
برگزاری مجمع توسط بانک مرکزی صادر نشده است، 
تصمیم گیری در خصوص تقســیم ســود به مجمع 
عمومی عادی به طور فوق العاده، که متعاقبا پس از اخذ 
مجوز و ثبت افزایش سرمایه از صاحبان سهام دعوت به 

عمل خواهد آمد، موکول گردید.

 تسهیلات بانک اقتصادنوین 
تا سقف 10 میلیارد ریال با شرایط ویژه

 بانک اقتصادنوین با معرفی طرح »پیام« به صاحبان 
سپرده های »قرض الحســنه جاری«و »سرمایه گذاری 
کوتاه مدت عادی« تا سقف ۱۰ میلیارد ریال تسهیلات 
با شــرایط ویــژه پرداخت می کند.به گــزارش روابط 
عمومی بانک اقتصادنوین، در این طرح تمامی مشتریان 
حقیقی و حقوقی دارای ســپرده های »قرض الحسنه 
جاری« و »سرمایه گذاری کوتاه مدت عادی« می توانند 
متناســب با میانگین موجودی ســپرده های خود، تا 
ســقف ۱۰ میلیارد ریال، از امکان دریافت تسهیلات 
با نرخ های ترجیحی و بازپرداخت اقســاطی تا 2۴ماه 
برخوردار شوند.مشــتریان جدید نیز می توانند علاوه 
بر مراجعه به نزدیک ترین شــعبه این بانک، نسبت به 
افتتاح ســپرده های مذکور به صورت آنلاین، از طریق 
اپلیکیشن همراه نوین و تکمیل موجودی حساب خود 
اقدام کنند و از مزایای این طرح بهره مند شوند.در طرح 
پیــام بانک اقتصادنوین، امکان واگــذاری امتیاز برای 
دریافت تسهیلات به غیر، نظیر کارمندان معرفی شده 
از سوی اشخاص حقوقی صاحب حساب و همچنین 
اشخاص حقیقی با معرفی نامه کتبی از سوی صاحب 

سپرده وجود دارد.

بانک و بیمه

و  تولیدکنندگان  انجمــن  همدلی|دبیــر 
تامین کنندگان برنج ایران از آب رفتن برنج 
ایرانی سر ســفره های مردم خبر داد. طبق 
داده های موجود شــش دهــک مردم برنج 
خارجی مصرف می کنند و اگر امسال برنج 
ایرانی همچون ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
خیلی گران شــود و بــه کیلویی ۱۵۰هزار 
تومان برســد، بســیاری از مردم باقیمانده 
هم به جرگه مصرف کنندگان برنج خارجی 

اضافه می شوند.
بــه گزارش اکوایران، مســیح کشــاورز در 
جدیدتریــن اظهاراتش بــه وضعیت تولید 
و مصــرف برنج پرداخته و اعــلام کرد که 
بــا توجه به محاســبات یــک دوره حدودا 
۱۰ ســاله، برای 8۰ میلیــون نفر حدود ۳ 
میلیــون و ۴۰۰هزار تن برنج نیاز اســت. 
اگــر در خوش بینانه ترین حالت، دو میلیون 
و ۴۰۰هزار تن برنج در کشــور تولید شود، 
سالانه حدود یک میلیون و ۱۰۰هزار تا یک 
میلیــون و ۴۰۰هزار تن برنج نیاز داریم که 
وارد شود و باقی نیاز کشوز نیز از محل برنج 

ایرانی تامین شود.
طبــق اعــلام انجمــن تولیدکننــدگان و 
تامین کنندگان برنج، آمار واردات ۴۵۰هزار 
تن و مشابه سال قبل است با این تفاوت که 
در سال ۱۴۰۱ بخش خصوصی ۱۴۰۰هزار 
تن واردات داشــت که بخشی از آن به سال 
۱۴۰2 منتقل شــد ولی در سال ۱۴۰2، به 

میزان 99۰هزار تــن واردات بود که تماما 
مصرف شد و چیزی به سال ۱۴۰۳ منتقل 
نشــد. دولت باید به این مسأله توجه داشته 
باشــد که اگر در دوره ممنوعیت، کمبودی 
در بازار وجود داشته باشد، اولین چیزی که 
متضرر می شــود برنج ایرانی اســت چراکه 
واســطه ها قیمــت آن را افزایش می دهند. 
کشــاورزان در چنین شــرایطی مشــکلی 
نداشتند اما واسطه ها ادعا داشتند که وقتی 
ارز برنج برداشــته شود، برنج خارجی گران 
و در نتیجه برنج ایرانی نیز گران می شود و 

این به معنای سوءاستفاده از شرایط است.
احتمال افزایش قیمت برنج در ماه های آتی

دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان 
برنــج ایرانی می گوید: اگر به واســطه دوره 
چهار ماه ممنوعیت در اول سال، در زمینه 
برنج خارجی کمبودی داشــته باشیم این 
بازار از تنظیم خود خارج می شود و موجب 
سوءاستفاده واسطه های برنج ایرانی می شود 
که آن را گران کنند. امیدوارم در این زمینه 
دولت برنامه ای داشــته باشد که اگر به آن 
نقطه رســید بلافاصلــه دوره ممنوعیت را 

تا حــدود یک الی 2 مــاه کاهش دهد که 
بتوانیم بخشی از نیاز جامعه را وارد کنیم و 
به میزان امن و پیش بینی شده یک میلیون 
و 2۰۰هزار تن برســیم که بازار با مشــکل 

مواجه نشود.
او می گوید: انتظار ما از دولت چهاردهم این 
اســت که به عنوان کالای اساسی به برنج 
ارز ترجیحــی تخصیص دهد تا قیمت تمام 
شده برنج منطقی باشــد و مردم بتوانند از 
آن استفاده کنند و این نگرانی نباید وجود 
داشته باشد که ممکن اســت با واردات به 

تولید داخل آسیبی وارد شود.
کشاورز معتقد است: اگر به اندازه کافی و با 
قیمت مناسبی در کشور برنج وجود داشته 
باشد، قیمت برنج ایرانی نیز کاهش می یابد 
و اقشار متوسط و حتی رو به پایین نیز که 
به مصرف برنج ایرانی علاقه دارند می توانند 
از محصول ایرانی اســتفاده کنند و در این 
صــورت دیگر به تولید داخل آســیبی وارد 

نمی شود.
دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان 
برنج ایرانی تاکید می کند: یک سوم از زمان 
نیاز به کســری برنج گذشــته و باید دولت 
به هشــت ماه آینده بــا توجه بــه آمار و 
اطلاعــات موجود از میزان تولید کشــور و 
با نشســت های تخصصی با بخش خصوصی 
برنامه ریزی مناسبی داشــته باشد که بازار 

بدون چالش به سال ۱۴۰۴ برسد.

گزارشدبیرانجمنتولیدکنندگانوتامینکنندگانبرنجایرانمیگوید

خرید برنج ایرانی خارج از توان 60درصد مردم 

همدلی|در روزهای گذشته اخباری مبنی بر کاهش عرضه 
شیرخشــک با هدف تلاش تولیدکنندگان و واردکنندگان 
ایــن محصول برای بالا بردن قیمت منتشــر شــد. این در 
حالی ست که طی ۱۵ سال گذشته نیاز داخل بدون واردات 
و تنها با محصولات داخلی تأمین می شد اما از سال گذشته 
و با سیاســت های نادرســت دولت که باعــث کمبود این 

محصول مهم شد، واردات این محصول از سر گرفته شد.
»هانی تحویل زاده« رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک 
نــوزاد ضمن تکذیب ایــن خبر به خبرگــزاری مهر گفت: 
کارخانجات داخلی شیرخشــک اطفال به رغم عدم افزایش 

قیمــت این فرآورده که قرار بود ماه ها قبل مورد تجدیدنظر 
قرار گیرد، صرفاً با درک مسئولیت حرفه ای و با هدف آرامش 
خاطر اولیای اطفال شیرخوار، با تمام توان مشغول به تولید 
هســتند.وی ادامه داد: وزارت بهداشت در کنار بازدیدهای 
روزانه و ادواری، هر روز آمار موجودی مواد اولیه و محصول 
تولید شــده در هر یک از کارخانجات را از ســامانه تی تک 
استخراج و مورد پایش و راستی آزمایی قرار می دهد بنابراین 
تولید و نگهداری حتی یک قوطی شیرخشــک اطفال بدون 
انجام فرآیند فوق و در اینجا مشــخصاً درج قیمت در انبار 

کارخانه، عملًا مقدور و میسر نیست.

تحویل زاده گفت: ایران با ۵ کارخانه تولیدی ظرفیت تولید 
۱2۳ میلیون قوطی شیرخشــک نوزاد را دارد که نیاز بازار 
۷۰ میلیون قوطی در ســال است. اگر ارز مورد نیاز به موقع 
تخصیص داده شود تولیدکنندگان می توانند ضمن پوشش 

نیاز داخل، ارزآوری نیز داشته باشند.

کمبودشیرخشکباهدفگرانکردننیست

تقصیرات دولت روی دوش تولیدکنندگان

همدلی|رئیس هیــات مدیره اتحادیه صادرکنندگان فراورده های 
نفت، گاز و پتروشــیمی می گوید: امروز حتی لایه های متوســط 
و متوســط به پایین هم متوجه شــده اند که بخش عمده ناترازی 
اقتصادی کشور به یارانه حامل های انرژی برمی گردد. چاره و اساس 
اصلاح این است که قیمت ها را به روز کنیم اما این اتفاقی نیست که 
یک شبه رخ دهد، زیرا ملاحظات اجتماعی و امنیتی بسیاری دارد. 
دولــت جدید باید این اقدام را به صــورت پلکانی و با رعایت همه 

پیوست های فرهنگی انجام دهد.
احمد معروف خانی در گفت وگو با ایلنا، اظهار داشت: اگر برنامه ای 
برای افزایش ظرفیت پالایشــی به صورت فوری و جدی نداشــته 
باشیم، همچنان عقب خواهیم ماند و ناترازی سال ها گریبان گیر ما 

خواهد بود.
وی با بیان اینکه تاکنون از ســاماندهی ظرفیت های موجود در 
داخل در حوزه پالایشــگاهی غافل بوده ایــم، تصریح کرد: اگر 
در داخل یــک رگولاتوری و مدیریت صحیــح و بهینه منابع 

بین پتروشیمی ها، پالایشگاه ها و پالایشگاه های کوچک مقیاس 
خصوصی وجود داشــته باشــد، می توانیم بخشی از ناترازی را 
جبران کنیم. به طور مثال برخی پتروشــیمی ها افزودنی های 
)ادتیو( بنزین ســازی را صادر می کنند، در حالی که می توانیم 

همین افزودنی ها را داخل کشور تبدیل به بنزین کنیم.

معروف خانی به موضوع اصلاح قیمت بنزین اشــاره و تصریح کرد: 
دولت جدید باید افزایش قیمت را به صورت پلکانی و با رعایت همه 
پیوست های فرهنگی انجام دهد. باید مردم متوجه شوند که محل 
مصرف این یارانه انرژی که قرار است کسر شود به منابع عمومی و 

بودجه دولت برمی گردد و برای خود مردم هزینه می شود.
وی افــزود: محل هزینه کرد را تبیین کنند که نمود آن برای مردم 
مشخص بوده و از آن صیانت کنند تا مردم طیب خاطر داشته باشند 
که افزایش هزینه منجر به جبران ناترازی اقتصادی در نتیجه کنترل 
تورم می شود. مردم باید بدانند که رشد اقتصادی صورت می گیرد و 
بودجه کشور در حوزه های عمرانی و خدمات اجتماعی افزایش پیدا 
می کند به عبارت دیگر خدماتی به مردم اضافه می شــود که قابل 
لمس خواهد بود. اگر این پیوست های اقتصادی که برای کشور لازم 
اســت، رعایت شود، اصلاح قیمت با توجه به اصل پلکانی و گام به 
گام می تواند هم به ناترازی انرژی و اقتصادی و هم به مصرف بهینه 

سوخت در کشور کمک کند.

رئیساتحادیهصادرکنندگانفراوردههاینفتی:

مردم هم با افزایش پلکانی قیمت بنزین موافق هستند!

همدلی|رئیس کمیسیون ســرمایه گذاری و 
تامین مالی اتاق بازرگانی ایران می گوید: قیمت 
دلار براساس تورم جاری کشور ۷۰هزار تومان 
اســت و دیر یا زود باید به ایــن قیمت گردن 

بگذاریم و آن را بپذیریم.
فرشید شــکرخدایی در گفت وگو با اقتصاد 2۴ 
عنوان می کند: مطمئنا وقتی ما در کشور تورم 
داریم و تورم جهانی کمتر از این شاخص است، 
مابه التفاوت این تورم می شود ارزان تر شدن ریال. 
این چیزی است که در بلندمدت اتفاق می افتد 
حتی اگر در کوتاه مدت جلوی آن را بگیریم. این 
همان فنر معروف ارزی است که از آن صحبت 
می کنند. به نظر من با توجه به اینکه تورم نقطه 
به نقطه ما همین حالا نزدیک ۳۵درصد است، 

قاعدتا نرخ ارز هم باید ۳۵درصد بالا برود.
به گفته او دیر یا زود این اتفاق خواهد افتاد، مگر 
اینکه ما با تزریق ارز به بازار و گشــایش فضای 
اقتصادی ریسک های کشــور را کاهش دهیم. 
کاهش ریسک ها باعث توانمندی ریال می شود، 
مثل موضوع برداشتن تعهد ارزی صادرات، حل 
شدن مشکل انتقال بانکی و کاهش هزینه مبادله 
و دیگر مــواردی که راهکار اصلــی آن بهبود 
وضعیت ریال در مقابل ارز های خارجی است. ما 
اگر عوامل بنیادی را تغییر ندهیم تورم منجر به 

تضعیف بیش از پیش پول ملی خواهد شد.
تومان نزدیک70هزار واقعیدلار قیمت

است
شــکرخدایی می افزاید: در طول 6 ماه گذشته 
قیمت دلار حدود 6۰هزار تومــان بود. اگرچه 
بالا و پایین هایی نیز داشــته اما در همین زمان 

حداقل تــورم ۱۵-2۰ درصــدی در این مدت 
داشــتیم، یعنی اگر قیمت دلار بر مبنای تورم 
افزایش می کرد الان باید نزدیک ۷۰هزار تومان 
بود. اگر همین طور با ارزپاشی جلوی آن گرفته 
شود، درنهایت ناچاریم یک جا گردن بگذاریم و 

نرخ واقعی را بپذیریم.
آماریازمیزانارزپاشــیبانکمرکزی

وجودندارد
ارزپاشی یکی از ابزار  بانک مرکزی برای کنترل 
بازار ارز در دولت های مختلف بوده، موردی که 
پیشتر رئیس کل بانک مرکزی آن را انکار کرده 
و گفته بود این مهم با دیپلماسی پولی و بانکی 
و افزایش وصول درآمد های نفتی و گازی کشور 
و نیز کمیت و کیفیت دارایی های ارزی کشــور 
اتفاق افتاده اســت. این گفته ها در حالی است 
که مشــاهدات میدانی فعالان بازار خلاف آن را 
ثابت می کند.شکرخدایی در این باره می گوید: 
متاسفانه آماری رسمی از بانک مرکزی در این 
مقوله ها منتشر نمی شود اما با توجه به مشاهدات 
میدانی و با توجه به اینکه بانک مرکزی به بازار 
می آید و دلار به صورت کاغذی عرضه می کند، 
تزریــق ارز به صرافی ها در حال انجام اســت و 
قیمت ها پایین می آید. کار بدی هم نیست اما 
پایدار نخواهد ماند. با برداشتن موانع صادرات ارز 
بیشتری وارد کشور می شود و قیمت ها کاهش 
می یابد.وی در پاسخ به این سوال که آیا بازگشت 

دلار به کریدور ۵۰هزار تومانی ممکن اســت؟ 
می گوید: بزرگترین دارنده ارز در کشور که دولت 
باشد، همیشه از بالا رفتن نرخ ارز سود می برد. ارز 
حاصل از فروش نفت را دریافت و سپس تبدیل 
به ریال می کند و هزینه های جاری را پرداخت 
می کند. دلار ارزان باعث افزایش ناترازی بودجه 
می شــود. برای همین دولــت اگرچه راضی به 
کاهش نرخ ارز از یک قیمتی به پایین تر نیست 
اما احتمال برگشت دلار به کانال ۵۰هزار تومانی 

همچنان وجود دارد.
به باور شکرخدایی، ریسک اخیر موقتی است و 
ظرف دو سه هفته آتی برطرف خواهد شد و ما 
کاهش ریســک سیاسی را با توجه به قولی که 
رئیس جمهور هنگام انتخابات داد، شاهد خواهیم 
بود. برای بعد از آن شرایط بازار ارز به پایمردی 
دولتمردان برمی گردد که آیا به توسعه ارتباطات 
تجاری با جهان معتقد می مانند یا خیر. امیدوارم 

که قول آقای پزشکیان عملی شود.

رئیسکمیسیونسرمایهگذاریوتامینمالیاتاقبازرگانیایران:

دیر یا زود باید به قیمت واقعی دلار گردن دهیم


